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Beretning BBKV-generalforsamling 18.04.2024 

 

 

Vi startede året 2023 med en prisstigning på ca. 8%, idet den ordinære drift gav en 

underdækning på Kr. 1.350.000 trods den samlede øgede brugerbetaling på Kr. 

841.000 i forhold til 2022. Det skal siges at vi havde underdækning med ind fra 22 på 

Kr. 1.111.250 fordi vi valgte at holde priserne i ro hele 2022 selvom vi fik 

prisstigninger på op til 18% fra TVIS. 

Nogle af årsagerne til årets underdækning hænger sammen med varmeværkets 

mulighed for optimal udnyttelse af værkets forskellige driftsanlæg og de aktuelle 

priser fra TVIS der steg med 10%, el, gas og udnyttelse af produktionen på 

solfangeranlægget. 

• Prisen for et standardhus på 130m2 var 16.852, - inkl. moms. 

• Varmesalget i 2023 har været på 15.396 MWh mod 15.245 i 2022 en stigning 

på 1%. 

• Antallet af forbrugere er 743 for året 

• Gasmotoren har været ude af drift grundet et større nedbrud. Samtidig er 

elprisen faldet i løbet af 2023, hvilket har reduceret omsætningen på el fra Kr. 

7.2 millioner i 2022 til Kr. 600.000, i 2023. Vi købte gas for Kr. 8.634.250, - i 

2022 og tilsvarende mindre gas for Kr. 505.607 i 2023. 

• Der er købt mere varme fra TVIS 11.926 MWh sammenlignet med 6.462 MWh 

i 2022 en stigning på 84,5%, bl.a. fordi prisniveauet på el var ekstremt højt i 

2022 så gasmotoren producerede både strøm og varme til forbrugerne.  

• Vi har haft mindre sol i 2023 som faldt med ca. 9% sammenlignet med 2022. 

• Varmeproduktion på elkedel er faldet med 77%, fordi sol og vind gjorde det 

lønsomt i nedreguleringsmarkedet i 2022. 

• Forbrugerne har sparet på varmeforbruget i 23 hvilket medfører 

tilbagebetaling af ca. Kr. 736.000 inkl. moms, der er gennemført 01.02.2024. 

Driften og varmeforsyningen har været stabil gennem året bortset fra nedbruddet på 

gasmotoren, som dog ikke har haft konsekvenser for varmeforsyningen til 

forbrugerne. 
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Vi har fået ny revisor pr. 1 januar 2023 Ole Madsen som er iblandt os i dag. Jeg vil 

lade både revisoren og vores bogholder Hans Kristian dykke ned i tallene da der er 

fundet nogle regnskabsmæssige skøn omkring afskrivninger som er blevet ændret i 

forhold til tidligere år.  

De vil ligeledes redegøre for den underdækning vi har haft i 2022 og 2023 som er 

medtaget i regnskabet og som medførte en prisstigning 1 januar 2024 på 15%, fra Kr. 

721,88 til en pris på Kr. 861,56 inkl. Moms pr. MWh. 

 

Konkurrence sagen 

Som det fremgår af regnskabet, er BBKV sammen med 48 andre værker blevet part i 

en sag hvor konkurrencerådet har afsagt en kendelse om at konkurrenceloven er 

overtrådt i forbindelse med at en aftale med Effekthandel i Ikast om koordinering af 

priser på reservekapacitet i Vestdanmark. 

I juni 2020 blev der underskrevet en aftale med Effekthandel om afsætning af en 

mindre del af den strøm der produceres på markedet for manuelle 

rådighedsreserver. Effekthandel underbyggede legaliteten i aftalen ved at fremvise 

en skriftlig udtalelse fra et anerkendt advokatfirma om at denne aftale ikke var 

konkurrenceforvridende. 

Ved afgørelse af 25. oktober 2023 fandt Konkurrencerådet at Bredsten-Balle 
Kraftvarmeværk A.m.b.a. sammen med 48 andre værker, har overtrådt 
konkurrencelovgivningen ved at koordinere prisen på salg af el. Dette er sket på 
mFRR markedet under DK1 (Vestdanmark) Handlen er sket sammen med EFFEKTNET 
ApS, Ikast, da Bredsten-Balle Kraftvarmeværk A.m.b.a. tilbudte strømmængde til 
markedet ikke selvstændigt har været stor nok. Bredsten-Balle Kraftvarmeværk 
A.m.b.a. har alene ønsket at tilføre markedet strømmængden. 
  
Den foretagne handel er sket i perioden fra medio 2020 til marts 2023, og har 
samlet set udgjort et uvæsentligt beløb. 
Bredsten-Balle Kraftvarmeværk A.m.b.a. (og i øvrigt alle der er anklaget i sagen) er 
ikke enige i Konkurrencerådets afgørelse, hvorfor vi har anket denne til Sø- og 
Handelsretten med påstand om at kendelsen ophæves. Andre værker har bedt 
Konkurrencerådet om at sende sagen retur til Forsyningstilsynet for fornyet 
administrativ behandling. 
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Når Bredsten-Balle Kraftvarmeværk A.m.b.a.  ikke er enig i Konkurrencerådets 
afgørelse er det med afsæt i en tilsvarende tidligere sag og flere juridiske 
vurderinger dels inden aftalens indgåelse ved brev fra Dahl Advokater og dels under 
aftalens faktiske løbetid. Forsyningstilsynet har ikke ønsket at give vejledning men 
henvist til foranstående praksis. 
  
Når der i forbindelse med aflæggelsen af et årsregnskab er tale om en mulig 
bødestraf, skal risikoen vurderes. Dette er sket såvel juridisk som revisionsmæssigt. 
Bredsten Varmeværks ledelse og bestyrelse vurderer det ikke er sandsynligt at 
værket, dens bestyrelse eller ledelse straffes med bøde. 
  
Det er Bredsten-Balle Kraftvarmeværk A.m.b.a. vurdering konkurrencelovgivningen 
ikke kan tages i anvendelse i denne sag, da ”den solgte vare” kun kan leveres et 
sted. Der er intet marked.  
  
Som tidligere nævnt er der tale om en principiel kompliceret sag, der forventes at 
løbe over flere år inden den finder sin afgørelse. 
 
De fleste af de berørte værker har hyret samme advokat fra ENERGI & MILJØ i 
Aarhus Pernille Aagaard Truelsen samt advokat med speciale i konkurrence sager 
Erik Bertelsen fra Kromann & Reumert. 
 
Juridisk har vi fået følgende udtalelse fra advokaten: 
 
Det er min vurdering, at der ikke er risiko for, at bestyrelsesmedlemmer ifalder 
ansvar. Ligeledes er det min vurdering, at risikoen for, at selskabet bliver pålagt 
bøde, er under 50%. 
 
Revisionsmæssigt har vi fået følgende udtalelse: 
 
Foreløbige vurdering er, at risikoen for bøde er væsentlig men ikke betydelig. 
 
Det betyder at Balle-Bredsten Varmeværk ikke skal hensætte noget beløb forlods i 
regnskabet. 
 
Bestyrelse og driftsleder handlede i god tro, og er naturligvis påvirket af sagen som 
er tidskrævende og skaber en vis usikkerhed. Vi er anklaget og administrativt dømt 
for at overtræde konkurrencelovgivningen ligesom andre 48 værker. Alle værker 
anker sagen vi til Sø og Handelsretten for at omstødt afgørelsen. 
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 Bredsten-Balle Kraftvarmeværk A.m.b.a. vil orientere sine andelshavere når 
afgørende nyt foreligger. 
 
Fjernvarmens ekspansion i det meste af landet siden starten af 2022 hvor Rusland-
Ukraine krigen var startskuddet medførte øget fokus på kritisk infrastruktur og 
beredskab. Vi skal sikre os mod hackerangreb og andre snedige udfordringer. Det 
har en pris ligesom bæredygtighed, grøn omstilling ESG øger det administrative 
arbejde. Skat på Co2 udledning truer i horisonten, så vi må nok se i øjnene at 
priserne vil stige i de kommende år. 
 
Der er kræfter i gang med at sætte spørgsmålstegn ved den garantistillelse som 
kommunerne tager sig betalt for i forhold til den reelle risiko når kommunekredit 
låner penge ud til varmeværkerne når der skal investeres. Det er Dansk Fjernvarme 
og Energistyrelsen der efterprøver om garantistillelsen er i konflikt med 
varmeforsyningsloven. Vi følger det tæt for at se om vi kan udfordre Vejle Kommune 
på de 0,55% vi betaler årligt. 
 
Et uformelt netværk af varmeværker Give, Egtved, Tørring, Jelling, Bredsten-Balle og 
Billund er etableret for at skabe rum til at dele erfaringer, udfordringer og et 
eventuelt tættere samarbejde. Første møde blev afholdt i januar 24. 

 
Her til slut vil jeg nævne at vi forsøger at tiltrække nye kandidater til bestyrelsen og 
der er lagt et skriv ud på Facebook og taget kontakt til nogle andelshavere, der 
desværre ikke har interesse i at komme i bestyrelsen.  
Vil opfordre til at dele denne information med andre andelshavere der kunne være 
interesseret og er i besiddelse af de kompetencer bestyrelsen kan drage nytte af. 
 

Bent Stjerneby 

Formand 
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